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در حال بررسی 
داوطلبان هستیم

فعال سیاسی اصولگـرا در رابـــطه 
با جزئیات روند انتخاب لیست شورای 
ائتلاف در شهر تهران، بیان کرد: ما اکنون 
در حال بررسی داوطلبان هستیم و در 
مرحله پایانی تعدادی از داوطلبان را که 
چند برابر ظرفیت فهرست خواهند بود را 
باید به مجمع تهران معرفی کنیم که یک 
جمع حدودا ۴۰-۳۰ هزار نفره است که 
باید رای بدهند و لیست را انتخاب کنند. 
مهدی چمران تصریح کرد: البته به صورت 
دقیق تاکنون تعداد ثبت نام ها به حدود 
۳۵ هزار نفر رسیده است و پیش بینی 
می کنیم که شاید تا پایان مهلت ثبت نام 
شاید به ۴۰ هزار نفر هم برسیم. چمران در 
پاسخ پیرامون احتمال حضور آقازاده های 
اصولگرا در لیست انتخاباتی شورای 
ائتلاف، گفت: ما هیچ دخل و تصرفی در 
لیست نداریم، اسامی کاندیداها را به مردم 
می دهیم و آنها رای می دهند؛ این افرادی 
که شما اشاره کردید، اگر رای آوردند 
وارد لیست می شوند و اگر موفق نشدند 
که چنین اتفاقی رخ نخواهد داد، برای 
خودمان هم همینطور رای می گیریم و اگر 
مردم در مجمع تهران رای ندهند شورای 

ائتلاف هیچ دخل و تصرفی نخواهد کرد.

 نباید فضا را 
یکدست کرد

دبیرکل جبهه پیروان خط امام و 
رهبری گفت: ابتدا باید به این نکته اشاره 
کنم که براساس قانون اساسی کنونی که 
اکثریت مردم ایران به آن رأی داده اند و 
یک منشور حقوقی میان مردم و حاکمیت 
به حساب می آید، انتخابات نقش محوری 
در تعیین سرنوشت مردم دارد و باید 
به بهترین نحو برگزار شود. محمدرضا 
باهنر تصریح کرد: یکسری عوامل انسانی، 
محیطی و فکری باید درنظر گرفته شود تا 
شاهد برگزاری انتخابات پرشورتری باشیم. 
نکته نخست این است که دولت، شورای 
نگهبان و مجلس حتما باید تدابیری 
بیندیشند تا مردمی که می خواهند رأی 
دهند، حداقل دغدغه سلامت نداشته 
باشند. موضوع مهم دیگر مهیا کردن 
فضای رقابتی میان جریان های سیاسی 
مختلف در کشور است. هر شهروند ایرانی 
که می خواهد پای صندوق برود، حداقل 
یکی از کاندیداها باید نظرش را جلب 
کند. نباید فضا را به گونه ای یکدست 
و یکپارچه کرد که مثلا اصلاح طلبان 
بگویند ما کاندیدا نداریم. نباید به همه 
اصلاح طلبان به چشم فتنه گر نگریست، 
بسیاری از اصلاح طلبان نظام، انقلاب و 
رهبری را دوست دارند، اما راه حل هایشان 

با ما اصولگرایان متفاوت است. 

 نگران مردم نبودم 
نامزد نمی شدم!

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: حضور در عرصه انتخابات، برای من 
بی شباهت به عرصه انجام تکلیف دینی و 
میهنی نیست. محسن رضایی در نشست 
ستاد جهاد توانمندسازی محرومین تصریح 
کرد: حرکت های انتخاباتی اگر با انگیزه 
مادی و ریاست طلبی باشد، یک مهلکه و 
پرتگاه است. اگر نگرانی من برای محاصره 
اقتصادی و معیشت مردم پس از جنگ 
تحمیلی نبود، شاید هیچگاه کاندیدای 
ریاست جمهوری نمی شدم. نگرانی ها بابت 
معیشت مردم و اوضاع اقتصادی کشور 
نه تنها کاهش پیدا نکرده، بلکه به شدت 
افزایش پیدا کرده است. برای حفظ معیشت 
مردم و حیثیت جمهوری اسلامی، نیازمند 
تشکیل دولت قوی و کارآمد هستیم و 
انگیزه ام برای ورود به عرصه سیاست، این 
بوده که حق مردم به مردم برسد. معتقدم 
همه باید در جهت تقویت جامعه در برابر 
تحریم های اقتصادی و خنثی کردن 
فشارهای ناشی از تحریم ها تلاش کنیم 
به نحوی که اوضاع به نفع مردم تغییر کند. 
اگر به این مساله توجه نکنیم و یک دولت 
کارآمد، قوی، مسئولیت پذیر و پاسخگو 
در سال جاری به وجود نیاید، در سال های 
آتی، اعتبار پول ملی ما کاهش شدید پیدا 

خواهد کرد.

سـرمقــاله

گاها هواهای نفس، سبب شده اقداماتی که به ضرر جامعه است، 
انجام شود. این اقدامات از سمت افرادی انجام گرفته که مدعی 
انقلابی گری بوده اند. مخالفت هایی در اوج جنگ با نخست وزیر 
انجام می گرفت و عواقب آن به محل های تندی رسید. مخالفت هایی 
نیز با مرحوم هاشمی رفسنجانی انجام می گرفت که اگر اتفاق 
نیفتاده بود، برنامه های بزرگ موجود می توانست، انجام شود. در 
صورت اجرایی شدن آن برنامه ها، کشور در سال های اخیر از فواید 
آن بهره مند می شد. عده ای با سروصدا و شلوغ کردن ها آسیب های 
بسیاری را به کشور وارد کردند. تظاهرات هایی انجام می گرفت و 
افراد ضد انقلاب نیز برای آسیب زدن به وجهه آقای هاشمی با آنها 
همراه می شدند. ساخت و احداث مناطق آزاد در آن دوران برنامه 
درستی بود و کشور نیز می توانست از فواید آن بهره مند شود اما 
کسانی که منافعی در بخش خصوصی داشتند، برای منافع خود 
با اقدامات دولت مخالفت می کردند. بر این اساس افرادی شروع 
به هجمه علیه دولت وقت کردند که قصد تخریب داشتند. این 
افراد منافع فردی، حزبی و گروهی داشتند و متاسفانه گاهی هم 
مشخص می شد که این افراد وابسته بودند. در زمان آقای خاتمی نیز 
می دیدیم که در استان هایی مانند اصفهان گشایش اقتصادی ایجاد 
شد و توریست به آنجا سفر می کرد. عده ای به خیابان آمده، شلوغ 
می کردند و بهانه آن ها مقابله با بد حجابی بود. این افراد توانستند 
منافع بسیاری از مردم را به خطر بیندازند. اندک اندک پشت پرده 
این اتفاقات روشن می شود. چند روز پس از ترور شهید فخری زاده 
یقین داشتیم از درون جاسوسی شده است و بعد هم این امر بیان 
شد. متاسفانه نفوذ در جامعه ما پس از انقلاب زیاد بوده است. حتی 
در بیت امام نیز نفوذ کرده بودند و آن مامور از سمت شوروی بود. در 
دادستانی و قوه قضائیه نیز نفوذهایی انجام گرفته بود. این اتفاقات 
از گذشته بوده و نمی خواهیم در رابطه با »گاندو« و »پایان بازی« 
صداوسیما را متهم کنیم. مسلما این برنامه ریزی ها از سوی یک نفر 
یا عده ای که می خواهند در آینده رئیس جمهور شوند، نیست و 
گروهی که می خواهند اصلاح طلبان را دچار آسیب کنند، پشت 
هجمه به وزارت امور خارجه نیستند. پشت پرده این اقدامات مهم 
است، کسانی هستند که قصد دارند، اجازه ندهند مردم نفس راحتی 
بکشند. در غیر اینصورت می توان معاشرت ایران با دنیا را به رفراندوم 
گذاشت. ما می توانیم مطابق قواعد بین الملل با دنیا گفت وگو کرده 
و حق خود را بگیریم یا اینکه تنها به دنیا پیام مجادله بفرستیم. 
نمی توان گفت مرگ بر آمریکا نگویید، زمانی که آنان به ما هجمه 
وارد می کنند، ما نیز مقابله به مثل می کنیم اما زمانی که راه درستی 
در مسیر مذاکره وجود دارد، نباید آن را با برخی اقدامات مختل کرد. 
همه می دانند و واقعیت این است که وزارت امور خارجه بدون اجازه 
رهبری یک خط توافق را نیز امضا نخواهد کرد. در برجام نیز گاهی 
دو بار در یک روز با هواپیما بین ایران و آمریکا رفت و آمد می شد 
تا نظر مقام معظم رهبری اخذ شود. در این موقعیت که مشکلات 
فراوانی در کشور وجود دارد، عده ای در صداوسیما برای وزارت امور 
خارجه مشکل ایجاد می کنند، که درست نیست و عقلا باید دراین 

زمینه اقدام واحدی انجام دهند.

پشت پرده برنامه های تخریبی صداو سیما

آیت ا...سیدحسین موسوی تبریزی
دبیرکل مجمع محققین و مدرسین 

حوزه علمیه قم

یـــادداشت

همواره در ایران و آمریکا، برجام مخالفان و موافقان 
جدی داشته است. مخالفان آمریکایی برجام آن را به زیان 
سیاست های راهبردی آمریکا در منطقه و منافع متحدان 
آن ها می  دانند و گذشته از این لابی صهیونیست ها در کنگره 
آمریکا از قدرت و نفوذ بالایی برخوردار است که به سنگ اندازی 
در این مسیر می پردازد. رویکرد دیگر در آمریکا در خصوص 
توانمندی هسته ای ایران ادعای اوباماست که عنوان می کرد 
که اگر می توانستند پیچ و مهره صنعت هسته  ای در ایران را باز 
می  کردیم اما نمی توانند. قطعا اگر آمریکایی ها می  توانستند 
در طول این ۴ دهه با انواع جنگ ها و توطئه ها مانع از دستیابی 
ایران به صنعت هسته ای و گسترش آن می  شدند اما ناتوانی آنها 
در این حوزه سبب شد که چاره  ای جز مذاکره در خصوص این 
صنعت نداشته باشند. مشخصا درصورتی که برجام به درستی 
احیا شود قطعا به نفع کشور خواهد و منافعی را در پی خواهد 
داشت. در این میان باید توجه داشت که تحریم هایی که ترامپ 
علیه ایران وضع کرده است تحت چند عنوان اعمال شده اند. 
برخی به علت ادعای فعالیت های تروریستی ایران بوده است، 
برخی تحت عنوان مسائل حقوق بشری و برخی دیگر نیز ذیل 
مسائل هسته ای وضع شده اند. آن دسته از تحریم ها که ارتباطی 
با مسائل هسته ای ندارد، روند لغو آنها دشوار است و در داخل 
آمریکا موانع زیادی مقابل آنها وجود دارد. امروز در وین نیز 
پیچیدگی هایی وجود دارد اما به نظر می رسد در مسیر لغو 
تحریم های هسته ای موانع کمتری وجود داشته باشد و آمریکا 
این تحریم ها را لغو کند که مهم ترین آنها تحریم در حوزه بانکی 
و مسائل مالی است. لغو تحریم های صنایع نفتی و پتروشیمی 
ایران و لغو تحریم ها علیه صنایع سنگین ایران و کشتیرانی شاید 
از جمله تحریم های دیگری باشد که در صورتی که توافق نهایی 
شود، در دستور کار قرار گیرد. در حال حاضر نیز روی همین 
موارد در وین گفت و گو می شود. امروز آنها به کشورهای خود 
بازگشته اند تا مشورت ها را انجام دهند و نظر مقامات عالی رتبه 
کشورهای خود را در خصوص جزئیات مذاکرات جویا شوند و 
به وین برگشته و ادامه گفت و گوها را آغاز کنند. برجام اولین 
سند امضا شده بین ایران و آمریکا بعد از ۴۰ سال خصومت است. 
موضوع این سند هم مسأله هسته  ای ایران است که برای غرب از 
اهمیت ویژه  ای برخوردار است. این که سندی با چنین موضوعی 
روی میز ایران و آمریکا قرار گرفته شده و ایران حاضر به راستی 
آزمایی در این خصوص شده نقطه تحول بزرگی در مناسبات 
کشورمان با غرب و آمریکا محسوب می  شود. در خصوص اینکه 
آیا توافق نامه برجام به موضوعات دیگری نیز بین ایران و غرب 
تسری پیدا خواهد کرد یا نه، این موضوع بحث پیچیده ای است 
و کسانی که می خواهند اثرات برجام در سیاست خارجی و 

منطقه  ای ایران محدود کنند به آن می پردازند.

کدام تحریم ها علیه ایران لغو می شوند؟

مرتضی مکی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

 سكوت در برابر
 افشاگري هاي سیاسي!

ادامه از صفحه یک
 و در راستای مبارزه با فساد، اقدام عملی و شعوری 
برداشته می شود یا آنکه اگر چنین اشخاصی نمی توانند 
ادله مثبته برای اتهامات خود داشته باشند در این 
حالت با تعقیب آن شخص از ادامه چنین سیاست 
جناحی مخرب غیرعاقلانه جلوگیری و پیشگیری به 
عمل می آمد و مراتب نیز در هر دو حالت به اطلاع ملت 
می رسد. چگونه می شود یک جوان در مقام اعتراض 
مورد تعقیب و مجازات قرار بگیرد ولی اشخاصی که 
به راحتی بنیان فرهنگی، دینی، اخلاقی، اعتقادی مردم 
را هدف قرار می دهند هیچ گونه واکنشی نسبت به آنان، 
که در خور و شایسته باشد، نشان داده نمی شود؟ اگر 
اینگونه اظهارات درست باشد، به دلیل ایجاد شفافیت، 
خدمت به مردم و کشور است و شفافیت ناشی از اینگونه 
اطلاعات می تواند عامل پیشگیرانه ای برای فساد افراد 
بالقوه فاسد باشد. قطع نظر از مسائل سیاسی که باید 
تحلیل آن را به اهل فن سپرد، از لحاظ اجتماعی و 
حقوقی یک سوال در اذهان به وجود آمده که ابهام ناشی 
از آن برای ما نیز به نوعی ایجاد شده است  و آن اینکه اگر 
اظهارات افرادی مثل آقای احمدی نژاد، توکلی و دیگران 
صحت دارد، چرا برخورد مناسب انجام نمی شود؟ 
این جزیره ها کجاست؟ چه کسانی خریده اند؟ آقای 
احمدی نژاد بدون اینکه شخصا قصد ارزیابی عملکرد 
ایشان را داشته باشم، در طول حداقل دو دهه گذشته 
با بیان جمله معروف »بگم بگم« و ظاهرا امروز در مقام 
گفتن برخی از این مطالب مگو برآمده و در مقابل پیشگاه 
ملت و خداوند مسئول است. اگر واقعا چنین اشخاصی 
وجود دارند باید با ذکر نام مراتب به مقامات قضائی و 
سایر مقامات تصمیم گیر کشور ارائه شو.د. عدم ارائه 
این اطلاعات یعنی عدم رعایت امانت ملتی که ایشان به 
دلیل تصدی مقام ریاست جمهوری این کشور به دست 
آورده است که افراد عادی و غیرخودی چنین اطلاعاتی 
را ندارند. اگر واقعا آقای احمدی نژاد یا اشخاصی مانند 
ایشان بخواهند با گروگان نگه داشتن این اطلاعات 
صرفا در جهت منافع خود از آن استفاده کنند و در 
معادلات سیاسی امتیازی بگیرند، قطعا در مقایسه با 
وظایف قانونی مدیران کشور، اگر در جریان ارتکاب جرم 
انحراف اقتصادی یا فساد اقتصادی قرار داشته باشند و 
آن را اطلاع ندهند، نه تنها مرتکب جرم بلکه خیانت به 
کشور شده اند. آیا هدف استفاده از این اطلاعات به عنوان 
مستمسکی برای تحصیل امتیاز از گروه رقیب بی توجه 
به منافع ملت است؟ حکومت ها می آیند و می روند، 
کشور ایران و ملت آن ماندنی و پایدار است. هر مدیر یا 
حکمران خردگرا برای جلوگیری از بدنامی در اینگونه 
موارد منافع ملت را بر منافع شخصی و جناحی ارجح 
می داند. متاسفانه فضای ناشی از بیان این اتهامات تتمه 
آستانه مقاومت مردم را به حدی تضعیف کرده که دیگر 
مردم به کسی اعتمادی ندارند. مغز و جوهره مطلب 
این است که چه کسانی جزیره خریده اند؟ با چه پولی و 
چه مقاماتی از کشور ارز خارج کرده اند؟ از کدام منبع؟ 
من به عنوان یک ایرانی شرمنده ام وقتی در ارزیابی 
آمارهای جهانی ایران در ردیف کشورهایی که فساد در 
آن نهادینه شده و مقامات عالی کشور بارها با اذعان بر 
آن و اقرار به وجود فساد کاری نمی کنند یا شاید کاری 
نمی توانند بکنند. شاید افرادی که چنین مطالبی را بیان 
می کنند، اطلاعاتی از اشخاص مختلف دارند که خود 
مانع تعقیب مخاطبان اینگونه اتهامات می شود. امور 
قضائی به نوعی در چارچوب اصول ریاضی قابل تحلیل 
و بررسی است. جرائم مشخص است، ثروت و مسئولان 
و مقامات و خانواده های نزدیک و دور آنها در چهار دهه 
گذشته قابل محاسبه هستند. مسلما این انحرافات 
منتسب به مردم عادی نمی تواند باشد. کشوری که ادعا 
می کند درصدد است با ترویج ارزش های دین مبین 
اسلام مردم منطقه و جهان را به راستی و درستی هدایت 
کند، آیا چراغی که بر خانه واجب است، نباید از انوار آن 
برای زدایش اینگونه اقدامات مخرب و فسادهای مگو 
جهت شفافیت استفاده کند؟ بنابراین به نظر می رسد 
باید در جست وجوی اراده ای ملی بود که در راستای 
آن اراده در شرایط موجود با انتخاب یکی از دو راه یا 
اثبات ادعا یا برخورد با مدعی بلادلیل و در صورت وجود 
اسناد برخورد آشکار و بی ملاحظه با خریداران جزیره، 
خارج کنندگان اموال ملی و مفسدان اقتصادی کلان 
برخورد کرد. حتما مدیران کشور توجه دارند ملت ایران 
ملتی باشعور، اهل تحلیل بوده و هیچ گاه با درس گرفتن 
از تاریخ، حقایق را فراموش نخواهند کرد.فراموش 
نکنیم که ریشه بسیاری از اعتراضات مردم نسبت به 
امور اقتصادی کشور عملکرد مدیران فاسدی است که با 
خریدن جزیره یا بدون آن در داخل و خارج کشور اموال 
بیت المال را به یغما برده و مردم را نسبت به عملکرد 
حاکمیت ظنین و مشکوک کرده اند. بنابراین به نظر می 
رسد باید از باب تسبیب آن مسئولان را مجازات کرد که 

باعث این نارضایتی در میان مردم شده اند.

سخن روز 

واکنش به اظهارات رستم قاسمی
عضو شورای عالی سیاسی جنبش انصارا... یمن به اظهارات 
اخیر رستم قاسمی در رابطه با کمک های ایران به این 
کشور واکنش نشان داد. محمدعلی الحوثی، عضو شورای 
عالی سیاسی جنبش انصارا...یمن در گفت وگو با بخش 
عربی خبرگزاری اسپوتنیک در واکنش به اظهارات اخیر 
رستم قاسمی، کاندیدای احتمالی انتخابات ریاست 
جمهوری گفت: این اظهارات تنها برای تحریک کشورهای 
خلیج)فارس(است. وی تاکید کرد: چه بسا این اظهارات 
قاسمی تحریکی برای کشورهای خلیج)فارس( برای ورود 
به جنگ مستقیم با آنان است، به اعتقاد من این اظهارات 

تنها برای تحریک است.

تحریم چگونه لغو می شود
هماهنگ کننده امور خاورمیانه و شمال آفریقا در شورای 
امنیت ملی آمریکا با سران جامعه یهودیان این کشور 
گفت وگو کرده و به آنها اطمینان داد، واشنگتن تا زمانی 
که توافقی میان ایران و قدرت های جهانی برای بازگشت 
به توافق هسته ای ۲۰۱۵ حاصل نشود، هیچ یک از 
تحریم های ایران را لغو نمی کند. برت مک گورک،گفت: 
تا زمانی که به جایی نرسیم و تعهدات محکمی نداشته 
باشیم، واضح است تا زمانی که برنامه هسته ای ایران 
محدود نشود، جنبه های مشکل ساز برنامه هسته ای ایران 
معکوس نشود و به توافق بازنگردد، ما هیچ  گونه فشاری 

را برنخواهیم داشت.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

ويروس هندی؛ -رعايت پروتكل ها افزايش يابد
  دو هفته حساسي پیش رو داریم             سرجمع رعایت پروتکل ها زیر ۶۰ درصد است

آرمان ملی: رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی 
مدیریت بیماری کرونا با بیان اینکه همه آنانی که 
نظارت و کنترل را به دست دارند باید کارشان را 
تشدید کنند، اظهار کرد: اگر جز این باشد نمی توانیم 
به راحتی از این موج خلاص شویم؛ البته مردم هم 
آنطور که باید پروتکل ها را رعایت نمی کنند که لازم 
است در این زمینه هم مردم توجه بیشتری داشته 

باشند. اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:
  دو هفته آینده حساس است و امکانات بهداشتی 
و درمانی ما نامحدود نیست و محدودیت دارد. نیروی 
انسانی ما هم توان مشخصی دارد و سطح تحمل 
مردم نیز سطح خاصی است. پس هم دولت و هم 
مردم وظایفی دارند و باید باهم پیش روند. بیشتر 
استان های ما در مسیر پیک این بیماری هستند و به 
پیک نهایی آن نرسیدند، ۱۸ استان به طور ویژه نام 
برده شد که شرایط شان مساعد نیست و هفت استان 
از این استان ها، شرایط شان بدتر است.۱۲ استان 
شرایطی دارند که اگر مراقبت کنند، وضعیت بهتری 
خواهند داشت. سایر استان ها از نظر ابتلا، بستری ها 
و فوتی ها شرایط نگران کننده ای دارند و باید در این 

شرایط مراقبت کنیم.
  مردم هم باید مراقبت را بالا ببرند. امروز گزارش 
داده شد که مردم هم مراقبت نمی کنند و سرجمع 
رعایت پروتکل های بهداشتی زیر ۶۰ درصد است در 
حالی که رعایت پروتکل ها باید بالای ۸۰ و ۹۰ درصد 
برسد تا از این موج عبور کنیم.آنهایی که بهداشت 
عمومی را با خطر روبه رو می سازند، اقدام شان علیه 
بهداشت عمومی است و یک جرم در این زمینه وجود 
دارد و قوه قضائیه می تواند اقدام کند. باید با همه 
توان مان مراعات کنیم. دولت وظیفه دارد مایحتاج 
عمومی مردم را تامین کند. در هفته های گذشته 
دیدید وقتی برای تامین یکی از مایجتاج دشواری 
ایجاد شده بود، مردم چه دشواری برایشان ایجاد و 

چه صف هایی ایجاد شد.
 شرایط آبی و برق ما متفاوت است. مصرف برق 
نسبت به پارسال بالاتر رفته است. در خشکسالی 
هستیم و مردم باید مراعات کنند. دولت می داند اگر 
یک روز آب، برق، تلفن و اینترنت نباشد، چه سختی 
برای مردم ایجاد می شود.تامین همه وسایل مربوط 
به بهداشت و درمان جزو وظایف دولت است، اضافه 
کردن تخت ها، اضافه کردن تخت های ویژه و وارد 
کردن دارو و تجهیزاتی که مورد نظر است یا در داخل 

باید تولید شود و همچنین تامین ریال و ارز مورد نیاز 
همه جزو وظایف سنگین دولت است. عده ای هستند 
که از هر فرصتی می خواهند سوءاستفاده کنند. ما 
برای اینکه بتوانیم از یک واکسن از سبد کواکس که 
مرجع ما هست، استفاده کنیم، ۱۷۸ میلیون دلار پول 
می خواهیم. ما پول داریم، اما انتقال آن مشکل است. 
اینکه ما می گوییم تحریم روی همه زندگی مردم 
تاثیر می گذارد بعضی ها باور نمی کنند و خبر ندارند 

که اداره کشور چگونه است.
 برخی نمی دانند که در این کشور برای اینکه 
مرغ را پرورش دهیم و گوشت آن در اختیار مردم قرار 
گیرد، چه مراحلی را طی می کند. عمدتا نگهداری و 
آب آن داخلی است اما تمام نهاده های آن مثل کنجاله 
و جو و ذرت از خارج وارد می شود. حتی مرغ اجداد 
از خارج وارد می شود که تحریم در این زمینه برای ما 
مشکل ایجاد کرد.یکی از اولویت های بزرگ دولت 
واکسن است، به رئیس کل بانک مرکزی دستور دادم 
که اولویت اول برای تامین ارز واکسن است. هیچ 
اولویتی بالاتر از آن نیست و حتی در جلسه قبل دولت 
به او دستور دادم با هر مشکلی هست، ۱۰۰ میلیون 
دلار پول آن را کنار بگذارد. اما برای جا به جا کردن 

این پول ها با مشکلات بزرگی مواجه هستیم.
 واکسن خریداری کردیم و می کنیم و پول 
آن را هم تامین می کنیم، وزارت خارجه و بانک 
مرکزی،  وزیرانی که در کمیسیون مشترک برخی 
کشورها هستند همه شبانه روز تلاش می کنند.اگر ۲۴ 
ساعت یکی از این تلاش ها را روی کاغذ بیاوریم مردم 
می بینند که پول واکسن فلان کشور شرقی یا غربی را 
می خواهیم پرداخت کنیم، چه مشکلاتی وجود دارد؛ 

واقعا تحریم یک جنایت بزرگ است.
 متاسفانه عده ای روی باندبازی های سیاسی برای 
اینکه همه مشکلات را به دوش دولت بیندازند حاضر 
نیستند، مسأله را بفهمند، حاضر نیستند بفهمند برای 
اینکه واکسن وارد کنیم حداقل یک و نیم میلیارد دلار 
پول می خواهیم. جا به جایی و تامین پول و خرید آنها 
از کشورهای مختلف آسان نیست؛ البته الان بخش 
خصوصی هم آزاد شده که زیر نظر وزارت بهداشت 
واکسن وارد کند و حتی اگر وزارت بهداشت نیازهایی 
دارد، باز بخش خصوصی تامین کند. این کار آسان و 
ساده نیست. حمل و نقل و جابه جایی، نظارت،  امنیت 

واکسن ها همه مطرح است.
 واکسن از زمانی که سفارش داده می شود تا 

کشور طرف معامله موافقت می کند تا قرارداد آماده 
و خریداری می شود تا مقداری که می توانند به ما 
واکسن بدهند، همه را باید در نظر بگیریم. واکسن 
الان جزو کالاهایی نیست که بتوانیم هر مقدار 
بخواهیم بخریم. بنابراین این کار ساده و آسان نیست 
ما این کار بزرگ را داریم انجام می دهیم. متاسفانه از 
روز اول تا امروز ما گرفتار تحریم بودیم. همین امروز 
هم که داریم پول را جا به جا می کنیم گرفتار تحریم 
هستیم. از کشوری می خواهیم به کشور دیگری پول 
جا به جا کنیم مشکل داریم. حتی در انتقال پول 
از عراق به سوریه چقدر دردسر داریم تا یک مورد 

جابه جایی انجام شود.
 خرید واکسن یک اولویت است و پول واکسن 
را تامین خواهیم کرد، واکسن را به اندازه کافی وارد 
می کنیم و شرایط ما در واکسیناسیون حتما از اواخر 
ماه اردیبهشت شرایط بهتری خواهد بود. از وزارت 
بهداشت و درمان که بار سنگینی بر دوش آنها است 
هم می خواهم که در بخش واکسن به خوبی برای 
مردم توضیح دهند که چند دز واکسن وارد شده 
است،  کجا این واکسیناسیون انجام گرفته و به چه 
افرادی تزریق شده است و همه اطلاعات لازم را در 

اختیار آنها گذاشته شود.
 امروز خطر ویروس هندی پیش روی ماست، 
ویروس هندی از ویروس انگلیسی، برزیلی، آفریقای 
جنوبی بدتر است. اگر این ویروس وارد کشور شود، ما 
مشکل بزرگی پیدا می کنیم. از استاندارهای خراسان 
رضوی، خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان و 
حتی استان های جنوبی مانند کرمان و هرمزگان 
می خواهم مراعات کنند و بدانند تکلیف بزرگی بر 
عهده شان است که این ویروس خطرناک وارد کشور 
نشود. نیروهای مسلح، مرزبانی، استانداری ها، هلال 
احمر، وزارت بهداشت، وزارت راه و همه دستگاه ها 
قرارگاه در این زمینه تشکیل جلسه می دهد و 
چارچوبی برای همه دستگاه ها تصویب می شود. 
ان شاءا.. نیروهای مسلح هم کمک کنند تا مردم دچار 

گرفتاری مجدد نشوند.
 لطفا حاشیه سازی را کنار بگذاریم و با لسان 
انسانی و اخلاقی با هم حرف بزنیم تا با یاری همدیگر 
از این موج عبور کنیم. مردم مطمئن باشند دولت 
برای ساخت واکسن داخلی و وارد کردن واکسن 
خارجی همه توان و اولویت خود را به کار گرفته و 

خواهد گرفت.

گزارش »آرمان ملی« از زوایای حضور نامزد نظامی در انتخابات:

گويا نظامی ها پاستور را رها نمی كنند
  حسین دهقان: یک بار هم نظامی ها حکومت را به دست بگیرند

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: نظامیان در سال های گذشته علاوه 
بر مجاهدت در مسیر حراست از مرزهای کشور، فعالیت های دیگری نیز داشته اند. 
ورود به حوزه انتخابات و حوزه اقتصاد از جمله این اقدامات است. حضور نظامیان 
در عرصه سیاسی در دیدگاه امام امری پذیرفته شده نیست اما در سال های گذشته 
نظامیان بسیاری پا به حوزه انتخابات گذاشته اند. علاوه بر این، فعالیت های گسترده 
نهادهای نظامی در حوزه اقتصاد، سبب شده تا برخی از چهره های سیاسی آنان را 
در بخشی از معضلات اقتصادی مسئول بدانند. با این حال روز گذشته یک نامزد 

احتمالی انتخابات ورود نظامیان به عرصه انتخابات را بدون مشکل ارزیابی کرد.
  ورود به انتخابات برای چه کسانی جایز نیست؟

»برای سپاهی ها جایز نیست که وارد بشوند به دسته بندی و آن طرفدار آن یکی، 
آن یکی طرفدار آن یکی، به شما چه ربط دارد که در مجلس چه می گذرد؟ در امر 
انتخابات باز هم به من اطلاع دادند که بین سپاهی ها باز صحبت هست، خوب 
انتخابات در محل خودش دارد می شود، جریانی دارد، به سپاه چه کار دارد که آن ها 
هم اختلاف پیدا بکنند، برای سپاه جایز نیست این، برای ارتش جایز نیست این. 
سپاهی را از آن تعهدی که دارد، از آن مطلبی که به عهده اوست باز می دارد و همین 
طور ارتش را.« این سخنان که مضمون آن ماه ها در رسانه های گوناگون مطرح 
شد، بخشی از سخنان امام خمینی)ره( بنیان گذار انقلاب در جلد ۱۹ صحیفه نور 
است. بر این مبنا نامزدی نظامیان در انتخابات، موضوعی نیست که بتوان آن را به 

سادگی پذیرفت. 
 رفتار نظامی گری و راهکار نظامی

برخی از چهره های سیاسی جریانات اصلاح طلب و اصولگرا بر این باور هستند 
که یک نظامی با استعفا و قطع ارتباط خود با بدنه نظامی، می تواند بر اساس قانون 
اساسی به عنوان شهروند ایران به در انتخابات ثبت نام کند. با این حال دیدگاه 
دیگری نیز وجود دارد که می گوید، حتی در صورت استعفای نامزد از نهاد نظامی، 
خوی نظامی گری در این افراد وجود دارد و همه مسائل اقتصادی، سیاسی، فرهنگی 
و اجتماعی با عینک نظامی مورد بررسی قرار می گیرد. چندی پیش علی صوفی 
فعال سیاسی اصلاح طلب، در گفت وگو با »»آرمان ملی«« درباره رئیس جمهور 
نظامی گفت: »خود این افراد نیز اگر بخواهند، نمی توانند به عنوان یک عنصر 
سیاسی با دیدگاه سیاسی در تعارض با الزامات نظامی گری در عرصه ابراز وجود 
کنند. این رفتار در چارچوب نظامی گری جایی ندارد. بنابراین این افراد اساسا گزینه 
خوبی برای ریاست جمهوری نیستند.« این امور سبب می شود، تا پشتوانه لازم از 

رئیس جمهور نظامی وجود نداشته باشد.
 4 نظامی در یک قاب

نامزدی چهره هایی با سابقه نظامی در انتخابات، از سال ها پیش اتفاق افتاده 
است و طرح مجدد این موضوع به دلیل تکثر نامزدهای احتمالی انتخابات با چنین 

سابقه ای است. علی شمخانی اولین نامزد نظامی انتخابات ریاست جمهوری 
در تاریخ جمهوری اسلامی بود که در سال ۱۳۸۰ به عنوان نامزد در انتخابات 
مطرح شد. در انتخابات های بعدی محمدباقر قالیباف و محسن رضایی بودند که 
با داشتن سابقه امنیتی وارد عرصه انتخابات شدند. در این دوره اما اعلام نامزدی 
سردار حسین دهقان به عنوان اولین نامزد احتمالی انتخابات، شوکی را بر بدنه 
فعالان سیاسی جریان ها وارد کرد. در ادامه نیز سردار سعید محمد برای ثبت نام در 
انتخابات پا جلو گذاشت. علاوه بر این، احتمال نامزدی قالیباف و رضایی همچنان 
مطرح است. انتخاباتی با ۴ نامزد نظامی تصویری بود که از انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم به وجود آمد. همین امر بود که بسیاری از فعالان سیاسی و 

بخشی از بدنه مردمی را نگران کرد.
 قدرت اجرائی آزموده شد

نظامیان از سال ها پیش با در اختیار داشتن بنیاد خاتم و برخی دیگر از 
نهادها، ورود گسترده ای به حوزه اقتصاد داشتند. همچنین مطابق برخی از 
گزارشات غیر رسمی، درآمد حاصل از مجموع  این فعالیت اقتصادی، رقم 
کلانی خواهد بود. در همین راستا بهزاد نبوی فعال سیاسی اصلاح طلب در 
شهریور سال ۹۸ گفت: »در کشور ما ۴ نهاد هست که ۶۰ درصد ثروت ملی 
را در اختیار دارند؛ ستاد اجرائی فرمان امام، قرارگاه خاتم، آستان قدس و 
بنیاد مستضعفان، هیچ یک از این ها ارتباطی با دولت و مجلس ندارند.« 
در صورت صحت این اطلاعات، نظامیان پیش از ورود به قوه مجریه نیز 
سابقه اجرائی داشته و دارند. بر این اساس باید شرایط اقتصادی کشور 
را به گونه ای ارزیابی کرد که نهادهای نظامی نیز درباره شرایط اقتصادی 

کشور پاسخگو باشند.
با تمامی این احوال روز گذشته سردار حسین دهقان نامزد احتمالی 
انتخابات ریاست جمهوری به مهر گفت: »یک نگرانی وجود دارد و آن 
این است که ممکن است روزی نظامی ها بخواهند اداره کشور را به عهده 
بگیرند و کودتا کنند که این امکان ندارد. در کشور ما هرگز این اتفاق 
نمی افتد و از این بابت  نباید نگران بود. خب یک بار هم نظامی ها حکومت 
را به دست بگیرند، مگر چه اشکالی دارد. بپذیرید که در جمهوری اسلامی 
ایران هیچ سپاهی از اول نظامی نبوده است. یک وقت می گوئیم سپاه یا 
ارتش یا نیروهای مسلح اراده کردند که فلانی را رئیس جمهور بکنند، خب 
چنین چیزی اتفاق نمی افتد و یک وقت می گوئیم یک نفر سپاهی با همه 
ظرفیت های سپاه، نیروهای مسلح و بسیج می خواهد رئیس جمهور بشود و 
این هم ممکن نیست اما حالا یک سپاهی آمده خودش را در معرض انتخاب 
مردم قرار داده است، باید شورای نگهبان بررسی کند، تأیید صلاحیت کند، 

بیاید مبارزه کند و رأی آورد. هیچ زور و اجباری در کار نیست.«

محسن رهامی در نشست خبری:

دلیلی برای رد صلاحیتم نمی بینم
   نصف کابینه خودم را به زنان اختصاص می دهم

یک نامزد انتخابات ریاست جمهوری در نشست خبری اظهار کرد: از مدت ها 
قبل کارگروه هایی در حوزه های مختلف با دعوت از برخی وزرا، استادان دانشگاه و 
نمایندگان مجلس تشکیل داده و از آنها خواستم برای انتخابات ریاست جمهوری 
براساس مشکلات موجود کشور و با هدف توسعه متوازن در کشور برنامه هایی 
تهیه کنند که محورهای این برنامه ها نهایی شده است. حجت الاسلام والمسلمین 
محسن رهامی گفت: تلاش ما این است به جای تبلیغات متعارف، برنامه های 
عملیاتی معرفی کنیم. من قانون نویسی و نظام اجرایی و تهیه برنامه های کشورهای 
مختلفی را از نزدیک دیده و مطالعه کرده ام و براساس تجربیات چهل سال گذشته ، 

برنامه خود را در شش سرفصل فرهنگی، علم و فناوری، اجتماعی،اقتصادی، دفاعی 
و امنیتی و قضایی تهیه کرده ام؛ البته همه این بخش ها در اختیار رئیس جمهور 
نیست ولی در برنامه ریزی باید دیده شود. این برنامه ها براساس اسناد بالادستی 
از جمله سیاست های کلی نظام و برنامه های توسعه، تهیه شده است. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب افزود: آقای فانی درباره حوزه آموزش و پرورش مطالعه کرده 
و برنامه های آنها را تهیه کرده است. برنامه های کشورهای موفقی مثل فنلاند و 
ژاپن مطالعه شده است. حوزه آموزش و پرورش از نظر من اهمیت زیادی دارد 
زیرا مجموع دانش آموزان، خانواده ها و معلمان حدود چهل میلیون نفر می شود. 
اگر هدف توسعه پایدار داریم، باید نیروی انسانی مناسبی تربیت کنیم. تاکنون 
به جایگاه آموزش و پرورش توجه کافی نشده است . من معتقدم آموزش و پرورش 
ما مثل دوران قاجار اداره می شود در حالیکه معلم محور اصلی توسعه است و باید 
قانون مخصوص معلمان داشت. رهامی تصریح کرد: حل مشکلات صندوق های 

بازنشستگی، توسعه دولت الکترونیک و بوروکراسی ها...
ادامه صفحه ۶


